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Predsednik Scalfaro o novih volitvah

»Zajamčimo prej enake pogoje 
in odpravimo surovost v politiki«»ni več«!

Zdi se neverjetno, pa vendar 
Moramo še enkrat v naš list za
pisati žalostno novico, ki je ne
posredno prizadela naše šolstvo 
m skupaj z njim vso našo narod- 
«o skupnost. Ministrstvo za šol
stvo je namreč ukinilo sindikal
ni dopust tajnici sindikata Marti 
Kapun, kar z drugimi besedami 
Pomeni, da bo morala omenjena 
solnica odslej v razred, medtem 
ko je bila doslej pouka razreše-

ADRIJAN PAHOR

na in je lahko ves čas posvetila 
reševanju najrazličnejših proble
mov naših šolnikov, spremljala 
sindikalno dejavnost, skratka bi
la seznanjena z vsemi novostmi 
na šolskem področju.

Odveč je pripomniti, kako 
Pomemben je »bil« za nas ta sin
dikat, saj so nas njegovi pred
stavniki na sestankih redno ob
veščali o vsem, kar je dobilo svoj 
Placet šolskega ministra, nam od
govarjali na razna vprašanja in 
marsikdaj znali rešiti tudi kar se 
da kočljive zadeve. Res si še naj- 
Večji pesimist med nami ni mo
gel predstavljati, da bo neumor
no krčenje finančnih prispevkov

šolske dejavnosti šlo tako da
leč, da bo tudi naši edini sindi
kalni predstavnici odvzelo mož
nost delovanja samo na tem po
dročju. Krčenje sindikalnih do
pustov je sicer prizadelo vse os
rednje šolske sindikalne organi
zacije, po sporazumu med mini
strstvom za državne uslužbence 
in sindikati pa bi morali imeti 
šolski sindikati zaščitenih manj
šin zagotovljene sindikalne do
puste. Kljub obljubam smo torej 
še enkrat ostali praznih rok, kot 
kaže pa predvsem zato, ker smo 
kot manjšina nezaščiteni.

Za povratek v status quo ante 
Pa nam preostajata dve poti, prav
na in politična, vprašanje pa je, 
koliko bosta uspešni. Trenutna 
Politična situacija ne obeta nič 
dobrega, saj nam kljub prote
stom ukinjajo šole, združujejo 
razrede, mačehovsko odmerjajo 
življenjski (učni) prostor (beri

mit B

»Demokracija v Italiji nikakor 
ni suspendirana, čeprav je treba 
priznati, da je trenutno  stanje ze
lo kočljivo. Dolžan sem  opozoriti 
na določila republiške ustave, saj 
sem  na to tem eljno listino tudi 
prisegel. Nekateri lažni izveden
ci za ustavno pravo se ne smejo 
pohujševati, ko trdim , da je tre
ba pred  novimi volitvami zajam
čiti političnim strankam  in skupi
nam  enake pogoje.«

Kot že pred kratkim  v Benet
kah je predsednik republike Scal
faro v nedeljo, 17. t.m ., na zbo
rovanju v kraju O m egna ponovil 
prepričanje, kako m u ustava bra
ni, da bi predčasno razpustil par
lam ent, čem ur bi nu jno  sledile 
politične volitve. Državni pogla
var je naglasil, da je treba prej za
gotoviti vsem  političnim strankam 
enake pogoje m ed volilnim bo
jem.« O sebne obtožbe in zahrbt
ni udarci — je še dejal — ogroža
jo demokracijo, zato je treba v po
litiki odpraviti surovost in spošto
vati pravila dem okratične igre«.

Vlada ministrskega predsedni
ka Dinija je povsem  legitimna, saj 
je zanjo glasovala večina članov 
obeh vej parlam enta. To pomeni, 
da predsednik Dini lahko nada
ljuje s svojim delom vse dotlej, 
dokler m u parlam ent ne izglasu
je nezaupnice. To je bil tudi glav
ni smisel nedeljskih predsedniko
vih izvajanj.

Na Scalfara se je takoj usula 
ploha hud ih  kritik. N ekdo m u je 
celo očital, da se obnaša kot m o
narh. Najbolj strupeni so pristaši 
Berlusconijevega in Finijevega gi
banja, torej skrajna desnica, ter 
komunistični prenovitelji — skraj

na levica. Soglasno trdijo, da Scal
faro nam enom a ohranja pri živ
ljenju sedanji parlam ent, ker bi 
rad videl, da bi se tako ali drugače 
obnovila oziroma uveljavila leva 
sredina, če ne že celo nekdanja

DRAGO LEGIŠA

krščansko-dem okratska stranka. 
Vse te sile odločno zahtevajo, naj 
se čimprej razpišejo nove volitve.

Levosredinske politične skupi
ne, zlasti glavni tajnik Demokra
tične stranke levice D 'A lem a, ni
so proti razpisu novih volitev in 
pozivajo desnico oziroma skrajno 
levico, naj tud i uradno  zahteva 
glasovanje o nezaupnici sedanji 
vladi. Glasno pa poudarjajo, da bi 
moral sedanji parlam ent izpopol
niti volilno zakonodajo, kajti v na
sprotnem  prim eru nova vlada ne 
bo trdna. Nadaljevala se bo torej 
politična nestabilnost, kar je bila 
glavna hiba prve italijanske repu

blike. Nove volitve ne bi zato ime
le pričakovanega učinka.

V italijanskih političnih krogih 
in javnosti je, kot vidimo, spet 
prišla v ospredje notranja politika 
in popolnom a preglasila zunanjo. 
Tako je že šla v pozabo izjava zu
nanje ministrice Susanne Agnelli, 
da italijanska vlada ne bo dala na 
razpolago svojih vojaških oporišč 
za ameriška izvidniška letala brez 
pilota, če Italiji ne bo priznana 
ustrezna vloga v tako imenovani 
»kontaktni skupini«. Slednja je 
odgovorna za pomiritev na ozem
lju nekdanje Jugoslavije, oziroma 
na Balkanu. Zadeva je verjetno 
šla v pozabo, potem  ko se je am e
riški obram bni m inister Perry na 
poti v Slovenijo in v nekatere sred
njeevropske države kratko usta
vil v Rimu. Tukajšnji italijanski 
deželni tisk pa je od vsega začet
ka trdil, da je nekaj teh ameriških 
izvidniških letal že na oporišču 
Atlantske zveze v Avianu.

'III*- D

Bosanskosrbski tankist po svoje zliva svoj srd na modre čelade

Na poziv Združenih narodov in ameriškega predsednika Clintona so hrva
ške in bosanske vojaške enote prekinile svojo ofenzivo v srednji in vzhodni 
Bosni. Zaradi te ofenzive je že bila ogrožena Banjaluka, ki je glavno središče 
bosanskih Srbov. V to mesto se je zgrnila velika množica srbskih beguncev, 
ki nimajo ne strehe ne dovolj hrane. Hrvaške in muslimanske enote so zasedle 
od 60 do 65 odstotkov celotnega bosanskega ozemlja, in sicer več, ko t predvi
devajo mirovni načrti. Prav to prodiranje je ogrožalo mirovna prizadevanja, 
ki so zabeležila pravi preobrat, ko je na njihovo čelo stopil sam ameriški pred
sednik Clinton. Medtem je Atlantsko zavezništvo prekinilo letalske napade 
na položaje bosanskih Srbov, saj so ti začeli izpolnjevati zahtevo o umiku 
težkega orožja na razdaljo 20 km od Sarajeva.
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S SO o aktualnih vprašanjih

Državni sekretar dr. Vencelj in njegov pomočnik Merljak na pogovoru s pred
stavniki SSO in SKGZ

RADIO TRST A

■  NEDELJA, 24. septembra, ob: 8.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski ted
nik; 9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v 
Rojanu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v 
Italiji; 10.00 Mladinski oder: Ferenc Mol
nar: »Dečki Pavlove ulice«; 11.00 Čakole 
na placu; 11.30 Nabožna glasba; 11.45 
Vera in naš čas; 12.00 Obzornik; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Glas
ba po željah; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Sergej Verč in Boris Kobal: 
Prežganka št. 2; 17.00 Šport in glasba; 
17.30 Z naših prireditev.
■  PONEDELJEK, 25. septembra, ob: 7.00 
Jutranji radijski dnevnik; 7.30 Pravljica;
8.10 Dorče Sardoč; 9.15 Virginia Maidon: 
»New York, N ew  York«; 10.00 Poročila; 
11.45 Okrogla miza; 12.40 Vokalna skupi
na Resonet iz Trsta; 13.00 Opoldanski ra
dijski dnevnik; 13.20 Kmetijski tednik;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
Marko Kravos: Kratki časi; 14.30 Otroški 
kotiček: Radijsko srečanje s pesnico N e
žo Maurer; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 17.10 Simfonični orkester RTV Slo
venija vodi Lior Shambadal; 18.00 Ena se 
tebi je želja spolnila; 18.45 »Čakole na 
placu«.
■  TOREK, 26. septembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.10 Zastrta krila (Mar- 
janka Rebula); 9.15 Virginia Maidon: »New  
York, N ew  York«; 10.00 Poročila; 10.30 
Ludvvig van Beethoven: Godalni kvartet 
v f duru op. 18 št. 1; 11.45 Okrogla miza; 
12.40 Vokalna skupina Resonet iz Trsta;
13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 
Glasba po željah; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 14.10 Aktualnosti; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Simfoni
čni orkester RTV Slovenija vodi Lior 
Shambadal; 18.00 Adam, kje si? Edvard 
Kocbek in njegov čas: poglavja iz biogra
fije.
■  SREDA, 27. septembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 7,30 Pravljica; 8.10 Ob
zornik; 9.15 Virginia Maidon: »New York, 
N ew  York«; 10.00 Poročila; 10.30 Intermez- 
zo. G iuseppe Verdi: Ples v  maskah - iz
brani odlomki; 11.45 Okrogla miza; 12.40 
Otroški zbor Fran Venturini od Domja vo
di Suzana Žerjal; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Na gori- 
škem valu; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 18.00 Marko Kravos: Kratki časi.
■  ČETRTEK, 28. septembra, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.10 Zdravje je v 
rokah tretjepolčasnikov; 9.15 Virginia Mai
don: Nevv York, Nevv York«; 11.45 Okro
gla miza; 12.40 Dekliški zbor Vesna; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Glas
ba po željah; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Dvignjena zavesa; 17.00 Poro
čila in kulturna kronika; 17.10 Vokalna 
skupina »Canticum« iz Maribora; 18.00 Do
pisnice z najbližjega vzhoda.
■  PETEK, 29. septembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.10 Dvig
njena zavesa; 9.15 Virginia Maidon: »Nevv 
York, Nevv York«; 10.00 Poročila; 11.45 
Okrogla miza; 12.40 Mešani zbor Hrast iz 
Doberdoba vodi Hilarij Lavrenčič; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Glas
ba po željah; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Otroški kotiček; 14.30 Od Milj 
do Devina; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 17.10 Irena Pahor (viola da gamba) 
in Dina Slama (špinet) v  našem  studiu;
18.00 Kulturni dogodki.
■  SOBOTA, 30. septembra, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 7.30 Pravljica; 8.40 
Ob zlatem jubileju našega Radia; 10.00 Po
ročila; 10.10 Koncert v Kulturnem domu  
v Gorici pianist Igor Lazko; 11.30 Filmi na 
ekranih; 12.00 Ta rozajanski glas (oddaja 
iz Rezije); 13.00 Opoldanski radijski dnev
nik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 14.10 Nediški zvon;
15.00 My way ali zelo oseben pogled na 
lahko glasbo; 16.00 Prehitro mimo je mla
dost; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
17.10 Mladi izvajalci: violinist Matej San- 
ti ter kitarista Max Černigoj in Danilo Pa
hor; 18.00 Sergej Verč in Boris Kobal: Pre
žganka št. 2 - satirični kabaret.

Izvršni odbor Sveta slovenskih or
ganizacij je 13. septem bra obravnaval 
vrsto  vprašanj, m ed katerim i je za
vzela glavno m esto diskusija o pro
blem atičnih odnosih  m ed Italijo in 
Slovenijo, ki nas ne zadovoljujejo, 
posebno  še po zadnjem  srečanju, ki 
ga je slovenski zunan ji m inister Tha
ler imel v S trun janu  s predstavniki 
Slovencev v Italiji. O dbor je izrazil 
pomisleke o najnovejšem  stališču slo
venske vlade glede točk, ki so vzrok 
spora z Italijo. Ločiti neprem ičninsko 
vprašanje od pravne zaščite sloven
ske m anjšine v Italiji pom eni v tem  
trenu tku  dejansko še enkrat p resta
viti celotno vprašanje v m egleno pri
hodnost. To bo lahko imelo zelo n e 
gativne posledice za m anjšino poseb
no še sedaj, ko sam a ne m ore najti 
skupne govorice, da bi prišla do ne
katerih  p repo trebn ih  predstavniških  
organov, in ko se širijo stimulacije za 
večjo ku lturno integracijo m anjšine z 
večino, kar bi lahko bilo še nevarnej
še od že preizkušene in proslule po 
litične integracije. Svet slovenskih or
ganizacij zato še z večjim poudarkom  
opozarja, da je treba gledati na m anj
šino kot na subjekt, ki bo sam  izbiral 
pot svojega prihodnjega razvoja in bo 
sposoben zavrniti varljive sugestije 
enostranske multikulturnosti, obrnje
ne v njegovo škodo.

SSO se je tud i dotaknil problem a 
vidljivosti TV Slovenija v Trstu in je 
obsodil ravnanje družbe Ponteco, ki 
si je dovolila p rodati nekaj, do česar 
ni imela pravice, ter tako prikrajšati 
Slovence v Trstu za osrednji slovenski 
TV program . SSO zato vabi vodstvo 
slovenske TV, naj ukrepa, da se bo 
obnovilo prejšnje stanje.

Izvršni odbor SSO je nadalje izra
zil veliko zaskrbljenost zaradi proble
m ov, ki obrem enjujejo nekatere na-

Tržaško pokrajinsko tajništvo Slo
venske skupnosti je z zaprepadenost
jo sprejelo novico, da je italijanski mi
nister za šolstvo Lom bardi, kljub že 
izraženim obljubam, preklical že odo
breni sindikalni dopust tajnici S indi
kata slovenske šole.

Gre za dejanje, ki je vredno  naj
strožje obsodbe, saj m inister u tem e
ljuje svoj preklic z nepriznavanjem  
obstoja SSS. U krep m inistra načenja 
s tem  avtonomijo slovenskega šolstva 
ter protizakonito odpravlja že prizna
ne in obstoječe pravice m anjšine.

Dejanje predstavlja nov h u d  u d a
rec m anjšinskem u šolstvu po ukinit
vi dveh srednjih  šol, neutem eljenem  
zam ujanju  pri razp isu  natečajev za 
slovenske šolnike, nepriznavanju slo
venskih diplom , ukinjanju  prispev
kov za dvojezično poslovanje s stra
ni dežele FJK, nepriznavanju  dokla
de za dvojezičnost neučnem u osebju 
slovenskih šol itd.

še bančne zavode in ostajajo večjidel 
širši javnosti neznani. O bstaja nevar
nost, ki je m orda že izvršeno dejstvo, 
da slovenski delničarji, ki so ustano
vili Kmečko banko, izgubijo nadzor
stvo nad  njenim  upravljanjem  in ta
ko spravijo v nevarnost vlogo, ki jo 
ta kreditni zavod ima za razvoj m anj
šine. SSO obžaluje tudi, da nihče ne 
čuti potrebe po boljšem  obveščanju 
javnosti glede teh problem ov.

*  *  *

Vlada ministrskega predsednika 
Dinija bo v kratkem predložila par
lamentu osnutek finančnega zakona 
za leto 1996. Na začetku prihodnje
ga meseca pa bo odobrila zakonski 
ukrep, ki naj bi zagotovil vsem po
litičnim strankam in skupinam ena
ke pogoje med volilnim bojem. Ko bo 
to opravljeno, bo predsednik Dini 
vrnil predsedniku republike svoj man
dat, s čimer se bo uradno začela kri
za vlade.

Težko je verjeti, da vse to p red
stavlja sam o slučaj, saj gre za šibi- 
tev m anjšine, z načenjanjem  enega 
nosilnih stebrov in posredno  tud i za 
slabšanje narodnostn ih  odnosov ob 
meji.

Zal m oram o tud i ugotavljati, da 
se vse to ujem a s težnjo tiste m anj
šinske politike, ki je proti »etničnim« 
ustanovam  in organizacijam  na vseh 
področjih. N a sindikalnem  področju 
že dalj časa obstaja načrt, da bi se 
slovenski šolniki porazgubili po itali
janskih sindikatih , pa naj bodo na
predni ali ne.

Skrbi nas, da se te težnje držijo tu
di tiste politične sile, ki v svojih vrstah 
lahko štejejo najvišje slovenske pred
stavnike, ki bi morali skrbeti za naj
boljši obstoj in razvoj slovenskih usta
nov.

Celotna zadeva predstavlja alarm
ni zvonec za bodočnost slovenskega 
šolstva in sploh slovenske m anjšine.

Slovenskega šolskega 
sindikata »ni več«!
-tim n
srednja šola Ivan Trinko)... Člo
veku se samo po sebi vsiljuje 
vprašanje, ali smo res politično 
tako nemočni, da ne bi mogli 
preprečiti takih ukrepov, ki uki
njajo nekaj, kar je za našo šolo 
življenjskega pomena. Težko je 
namreč pričakovati, da bodo na
ši šolniki poleg službe opravlja
li še sindikalno delo.

V vseh naših zamejskih pu
blikacijah te dni beremo z mast
nimi črkami napisane pomenlji
ve besede o vsestranskem pome
nu naše šole; v duhu te vsesplo
šne osveščenosti bi morali tudi 
naši politični, medijski in gospo
darski predstavniki nuditi naši 
šoli varno zaledje. Velikokrat pa 
šolo le kritizirajo kot presplošno, 
pretirano humanistično zazrto, 
premalo življenjsko, premalo us
merjeno v usposabljenje dijakov 
za praktične poklice. Ce smo si 
vsi edini glede pomena naše šo
le, potem pomagajmo šoli in nje
nim ustanovam, da bodo zago
tovljeni vsi pogoji za njihovo ne
moteno kakovostno delo!

* * ★

Slovenski kovanci
Banka Slovenije je dala v prodajo 

oziroma v obtok kovance, izdane ob 
50-letnici organizacije FAO —- to je 
Organizacije Združenih narodov za 
prehrano in kmetijstvo. Izdana sta bi
la srebrnik z nominalno vrednostjo 
500 tolarjev in tečajni kovanec z no
minalno vrednostjo 5 tolarjev. Srebr
nik je težak 15 gramov, ima premer 
32 milimetrov, njegova čistina pa je 
925 promilov. Prodajna cena tega ko
vanca je 2.200 tolarjev. Tečajni kova
nec pa je težak 6,4 grama, s preme
rom 26 milimetrov in je zlitina bakra, 
cinka in niklja. Vsi priložnostni ko
vanci so zakonito plačilno sredstvo v 
višini nominalne vrednosti, ki je oz
načena na njih.

Ssk v Trstu obsoja ravnanje šolskega ministra
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Pogovor z načelnico SZSO 
Martino Grahonja

Se o posvetu o
sodelovanju s S

Kot smo že omenili v NL, je bil 
H- in 12. t.m ., v M odri dvorani 
hotela Savoia Excelsior v Trstu 
Pomemben posvet o m ožnostih, 
hi jih nudi gospodarsko sodelo
vanje s Slovenijo. Posvet je prire
dila tržaška občina v sodelovanju 
2 milanskim podjetjem Businness 
International in z m ednarodnim  
centrom za oblikovanje manager- 
Jev (International executive deve- 
lopement Center — IEDC), priva
bil pa je številno občinstvo; prišli 
so predvsem  podjetniki, bančni
ki, borzni operaterji iz Slovenije 
^  Italije ter zastopniki velikih ita
lijanskih podjetij, ki so z zanim a
njem poslušali izvajanja posame- 
2nih predavateljev ter s tem  in 
s konkretnim i vprašanji pokazali 
veliko pozornost za slovensko go
spodarsko stvarnost.

Po uvodnih  besedah ravnate
ljice IEDC Danice Purg je sprego
voril tržaški župan  Riccardo Illy, 
ki je opozoril na dvojni cilj tega 
Posveta, to je na spodbujanje ita
lijanskih podjetnikov k večjemu 
vlaganju v Slovenijo in v države 
srednje in vzhodne Evrope ter na 
seznanjanje z m ožnostm i, ki jih 
Ponujata tržaško in deželno go
spodarstvo podjetjem , ki bi rada 
vlagala v Slovenijo. Illy je nato 
Naštel številne m ožnosti za raz
voj, ki jih ima Trst na raziskoval- 
nem, turističnem in na drugih po
dročjih. Za uresničitev teh m ož
nosti so potrebni gospodarski raz
voj srednjeevropskih držav, pri
druženo članstvo Slovenije v Ev
ropski uniji, razvoj infrastruktur, 
Prisotnost italijanskih bank v sred
njeevropskih državah — zlasti 
v Sloveniji — in dinam ičnost sa- 
rnega italijanskega podjetniškega
sektorja.

Spregovoril je tud i ljubljanski 
2upan Dimitrij Rupel, ki se je do
taknil slovenske zgodovine, poti 
Slovenije v Evropo, odnosov med 
Slovenijo in Italijo, na koncu pa 
Je opravil krajšo predstavitev Lju
bljane in možnosti, ki jih nudi ozi
roma naj bi jih nudila italijanskim 
Podjetjem. Med drugim  je dejal,

da bi bilo potrebno temeljito p re
misliti o sprem em bah v geopoli
tičnem in zunanjepolitičnem  smi
slu. V Sloveniji, je nadaljeval lju
bljanski župan, ni jasne predsta
ve o ceni, ki bi jo bili pripravljeni 
plačati za vstop v EU. O dnose 
m ed Slovenijo in Italijo bi po nje
govem  m nenju  lahko rešili na tri 
načine: s sporazum om  o dodatku 
k rimski pogodbi iz leta 1983, ki 
zadeva neprem ičnine istrskih be
guncev, s pogodbo o uravnoveše- 
nju m ed zaščito m anjšine in vra
čanjem neprem ičnin ter z inter
nacionalizacijo slovensko-italijan- 
skega spora, ki pa je m ožna le, če 
v to privolita obe strani.

M ed vidnim i slovenskimi go
spodarskimi delavci naj omenimo 
zlasti nastop sekretarke sloven
skega ministrstva za gospodarske 
odnose in razvoj Vojke Ravbar, ki 
je podala svoj pogled na gospo
darske izm enjave in na industrij
sko sodelovanje m ed Slovenijo in 
Italijo, ter generalnega direktorja 
m ednarodnega oddelka osrednje 
slovenske banke Janka Tratnika, 
ki je spregovoril o novostih v 
bančništvu, zlasti v luči dejstva, 
da je pred  kratkim  tolar postal 
konvertibilen.

Spregovoril je tud i evropski 
kom isar Mario M onti. Ta je ude
ležencem posveta govoril o m ed
narodnem  trgovskem  centru off- 
shore, ki naj bi ga ustanovili v 
Trstu. Evropska komisija, je de
jal Monti, je v Trstu videla opti
m alne pogoje za načrtovanje ra
sti slovenskega gospodarstva in 
gospodarstva drugih držav sred
nje in vzhodne Evrope.

Posveta se je udeležilo več vid
nih političnih osebnosti z obeh 
strani meje. Om eniti velja p red
vsem  slovenskega zunanjega mi
nistra Zorana Thalerja, ki se je 
udeležil ponedeljkovega gala ve
čera, predsednico deželnega od
bora FJK Alessandro Guerra, ki je 
posvet zaključila, podpredsedn i
ka deželnega sveta FJK Miloša 
Budina in druge.

Zunanji minister Thaler in predstavniki manjšine

V soboto, 16., in v nedeljo, 17. septem bra, je v Domu duhovnosti 
v Klancu pri Kozini potekal Delovni pokrajinski občni zbor Sloven
ske zamejske skavtske organizacije. Na dvodnevnem  srečanju je imelo 
vodstvo naše organizacije skupne posprave številnih poletnih tabo- 
renj, branje raznih poročil, sv. mašo, potrditev ožjega vodstva, go
spodarja ter blagajnika, predstavljeni so bili tem eljni cilji organizacije 
za tekoče delovno leto, ni prim anjkovalo razpravljanja, tako da sta 
bila dva dneva še kako koristna. O tem  in še drugem  sem  se pogovo
ril z načelnico M artino Grahonja.

Volčiči in veverice na poletnem taboru v Čezsoči pri Bovcu

Misliš, da se je obnesel ta novi 
način občnega zbora?

Zelo sem zadovoljna, da je us
pel ta poizkus. V dveh dneh  smo 
namreč napravili veliko, poleg te
ga je vse to koristilo nam  samim, 
saj smo se bolje spoznali, si iskre
no izmenjali m nenja in tako bolj 
povezali. Imeli smo čas, da smo 
določene zadeve razčistili, tako da 
je nam  vsem  zdaj vse bolj jasno; 
prav gotovo jasneje kot prejšnja 
leta, ko so bili občni zbori preveč 
birokratski. Letos je bil občni zbor 
bolj skavtski, kjer je prišel na dan 
tud i človeški odnos m ed nami. 
Seveda je bil to bolj interni občni 
zbor, saj bomo za javnost priredili 
nekakšno tiskovno konferenco.

Si na čelu organizacije, kako 
gledaš na stanje v njej?

Imam dvajsetletno izkušnjo in 
čeprav obstajajo nekateri proble
mi, mislim, da organizacija deluje 
dobro in pravilno. Sedaj je m or
da manj voditeljev, ti pa so na viš
ji kakovostni ravni, tako da je de
lo vedno dobro opravljeno. Po
m anjkanje delovne sile ali preo
brem enjenost nekaterih nam  ne 
dopušča, da bi imeli nekoga, ki bi 
imel stalne stike z javnostjo, tako 
da bi čim več ljudi vedelo, koliko 
in kaj nudim o mladini.

Ker si sama načela problem ne
zadostnega poročanja, Te vpra
šam, če je to napaka organizacije 
ali medijev?

Naša napaka je, da se m orda 
premalo trudim o v tej smeri. Vse
eno pa je odziv in zanimanje sred
stev m nožičnega obveščanja ze

lo skrom no. Posledica tega je, da 
preveč ljudi misli, da smo zaprti. 
Le Radio Trst A in letos televizija 
se za nas zanim ata in to le po 
naključju, saj so nekateri časni
karji bivši člani organizacije ali pa 
imajo sinove pri skavtih.

Kako pa Ti gledaš na SZSO?
Slovenska zamejska skavtska 

organizacija ni športno ali rekre
acijsko društvo; je vzgojna mla
dinska organizacija, najbolj števil
na v zam ejstvu. Pri tej organiza
ciji merilo niso uspehi in uvelja
vitve, tem več pomoč pri rasti, z 
osebnim napredovanjem  vsakega 
člana, s poudarjanjem  na vredno
tah, kot so spoštovanje Boga, do
movine, narave, sočloveka; nače
la, ki so važna v vsakdanjem  živ
ljenju.

Katere nasvete pa bi posredo
vala članom in nečlanom za novo 
delovno leto?

Da bi si vsi dobro organizirali 
svoje delo, pri tem pa naj ne bi 
prišlo do preveč ambicioznih na
črtov, ki bi lahko povzročili teža
ve zaradi prevelikih odgovorno
sti. Delovanje naj zato ne bo pre
več togo, raje naj bo elastično, na 
naši ravni, da ne bi prišlo do p re
velikega trošenja koristne energi
je. Za ostale, neskavte pa, da nam 
lahko vsakič priskočijo na pomoč, 
da se nam  lahko vsakdo približa, 
ker je naša ljubezen do mladih, 
narave itd., vzgojni m om ent, ko
risten in nezanem arljiv elem ent 
pri nas v zamejstvu.

Pogovarjal se je športni kormoran 
Gorazd Bajc
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Kmečke stanovske organizacije, 
dežela in pokrajina za razvoj 
kmetijstva na Tržaškem

Poslanec Caveri 
na obisku

V  petek in soboto, 22. in 23. 
t.m ., se bo mudil v  Trstu kot gost 
Ssk poslanec Union Valdotaine Lu- 
ciano Caveri. Z  vodstvom stranke 
se bo pogovoril o najpomembnejših 
odprtih problemih slovenske manj
šine v  Italiji in o možnostih njiho
vega reševanja v parlamentu. Be
seda bo tako tekla o zakonskem 
predlogu za globalno zaščito Slo
vencev v Italiji, o številnih proble
mih slovenskega šolstva itd. Go
vor pa bo tudi o odnosih med Ita
lijo in Slovenijo.

Caveri, ki je elan predsedstva 
poslanske zbornice, bo imel tudi 
javni nastop. V  petek zvečer bo ob 
20.30 predaval na sedežu Ssk v Ul. 
Giacinto Gallina 5 v Trstu na te
mo nItalijanski politični položaj: 
pogledi manjšinskega politika«.

Obisk poslanca Caverija se uok
virja v redne stike, ki jih  ima Ssk 
z drugimi manjšinskimi stranka
m i v  Italiji, zlasti z  Union Valdo
taine ter s Siidtiroler Volkspartei.

NAŠE SOŽALJE

V starosti 65 let je v Nabrežini iz
nenada umrl Ivo M ihelič, b ivši dol
goletni občinski uslužbenec ter prvi 
redni občinski redar. Gospe vdovi, 
sinu, mami in sorodnikom izrekamo 
globoko občuteno sožalje.

V Gročani so tud i letos prire
dili praznik, ki je tradicionalno ve
zan na odprtje meje nad samo 
vasjo in v Botaču ter razstavo — 
sejem kmetijskih pridelkov. Veli
ko pozornost je vzbudil posvet o 
snujočem se kraškem parku, ki so 
ga priredili na Pesku. Pri okro
gli mizi, na  kateri sta udeležence 
pozdravila dolinski žu p an  Boris 
Pangerc in podžupan  Aldo Šte
fančič, je uvodom a spregovoril 
znani botanik prof. Livio Poldini, 
ki je bil tudi m ed oblikovalci prve
ga zaščitnega zakonskega osnut
ka. Poudaril je, da je Kras s svojo 
naravno raznolikostjo in zgodo
vinskimi obeležji neprecenljivo 
prem oženje, ki ga je treba zašči
titi. Prav tako je izrazil prepriča
nje, da je mogoče ohraniti razno
likost in enkratnost tega okolja le 
s človekovo aktivno prisotnostjo 
na teritoriju. Odločilno vlogo bi 
pri tem  seveda igrali km etje in še 
zlasti živinorejci.

Arh. Igor Jogan, ki za Kraško 
gorsko skupnost pripravlja nov 
načrt za realizacijo parka, je izra-

Na deželnem  odborništvu za 
kmetijstvo v Vidmu je bil v četrtek, 
14. t.m ., sestanek, ki sta ga sklica
la, na pobudo vseh treh  kmečkih 
stanovskih organizacij na Trža
škem, deželni odbornik za km e
tijstvo Zoppolato in predsednik 
Deželne ustanove za razvoj km e
tijstva ERSA, prof. Frilli. Sestanek 
je bil posvečen pripravi globalnega 
načrta za integriran razvoj km e
tijstva v tržaški pokrajini. Udele
žili so se ga kom isar tržaške po
krajine dr. M azzurco, odgovoren 
za km etijstvo pri pokrajinski u p 
ravi, arh. Viljem Starc, Edi Buka- 
vec za Tržaško trgovinsko zborni
co, Zvezo neposrednih obdeloval
cev sta zastopala predsednik  dr. 
Nevo Radovič in ravnatelj trža
škega urada Vito Rubert, medtem 
ko je Kmečko zvezo predstavljal 
dr. Mario Gregorič, Združenje 
km etovalcev posl. Giorgio Tom- 
besi, Kraško gorsko skupnost pa 
je zastopal dr. Vitjan Sancin.

Udeleženci so se strinjali, da je 
potrebno posvetiti km etijstvu na 
Tržaškem največjo pozornost, saj 
igra važno vlogo pri ohranjanju 
urejenega okolja in negovane kra
jine, kakor tudi pri ustvarjanju 
posredne in neposredne gospo
darske koristi, saj uspešno in kva
litetno km etijstvo prispeva k raz
voju turistične dejavnosti in tržne

zil potrebo, da bi kraški park de
jansko odražal idealno razmerje 
m ed zaščitenim teritorijem in člo
vekovo prisotnostjo ter posega
njem v njem. V tem  smislu je arh. 
Jogan poudaril, da je osnovnega 
pom ena, da si prebivalstvo pride 
na jasno, kakšen park hoče in 
kakšnega potrebuje. Potrebno je, 
da si skušam o zamisliti, kakšen 
naj bo Kras čez kako desetletje in 
kako bo vse to vplivalo na samo 
okolje ter na človeka, ki bo živel 
na tem  teritoriju, je dejal Jogan. 
Tudi predsednik  Kraške gorske 
skupnosti Ivan Širca, ki je vodil 
posvet, je poudaril, kako je nuj
no, da pride do takega odnosa pri 
reševanju vprašanja, kakšen naj 
bo zakon, ki bo urejal vprašanje 
parka na Krasu. Ko bo arh. Jogan 
dokončal svoj načrt, bo torej m o
goče pri pristojnih deželnih u ra
dih predstaviti gradivo o tem, 
kakšen park si želimo in  potrebu
jemo na Krasu, da bo resnično ko
ristil prebivalstvu in globalnem u 
razvoju tega področja, kar bo edi
no lahko koristilo vsem.

ponudbe dom ačih, tipičnih pri
delkov. Strinjali so se tudi, da je 
potrebno izkoristiti vsa m ožna fi
nančna sredstva, ki jih nudita 
država in dežela, istočasno pa pri
praviti prim eren razvojni načrt, 
na osnovi katerega bi bilo mogo
če črpati sredstva iz skladov Ev
ropske skupnosti, saj je Evropa še 
zlasti pozorna in finančno podpre 
predloge, ki so usm erjeni k ohra
njanju določenega teritorija in po
seljenosti ter urejenosti podežel
ja. O dbornik Zoppolato je naka
zal m ožnost, da bi lahko pripra
vili poseben deželni zakon za raz
voj tržaškega kmetijstva, ki bi ure
jal povezavo m ed raznimi inštitu
cijami.

Zaenkrat so se udeleženci do
govorili, da bo tržaška pokrajin
ska uprava poskrbela za koordi
nacijo vseh potrebnih pobud pri 
pripravi razvojnega načrta in da 
bo povabila k sodelovanju seda
njega podtajnika italijanskega mi
nistrstva za kmetijstvo, prof. Ma
rija Prestam burga, ki kot univer
zitetni raziskovalec odlično pozna 
razm ere na Tržaškem. Strokovno 
pom oč na vsedržavni ravni bodo 
nudile tud i vse tri stanovske or
ganizacije.

Gre torej za korak naprej, saj 
se tudi formalno sprem inja od
nos, ki so ga pristojne oblasti in 
ustanove imele doslej do kmetij
ske dejavnosti na Tržaškem. Upa
ti je, da bo odobritev razvojnega 
načrta km alu prinesla novega na
vdušenja tistim, ki se ukvarjajo ali 
pa bi se rad i ukvarjali s kmetij
stvom. Sprejeto je bilo dejstvo, da 
je km etijsko najbolj pam eten  iz
hod za zaščito in urejenost terito
rija. S prim ernim i investicijami bi 
določeno število m ladih ohranili 
na zemlji. Ustvarili bi nova delov
na mesta, z usm erjanjem  bi še 
bolj razširili nekatere specializira
ne panoge, kot so cvetličarstvo, 
vrtnarstvo, vinogradništvo, a tu 
di živinoreja, s tem  pa bi se seve
da ustvaril določen blagovni pro
met. Načrt, za katerega upam o, 
da ga bodo čim prej odobrili, bo 
torej, globalno gledano, posred
no vplival na  čim bolj uravnove
šen razvoj tega področja, kar bo 
spodbudno delovalo na lastnike 
zemljišč, da se bodo bolj samoza
vestno in skrbno trudili za izko
riščanje svojih površin. Kdor ob
deluje zemljo in oskrbuje travni
ke in gozdove, tudi ljubi svojo 
zemljo in se ji ne odpoveduje, 
am pak jo neguje in jo izboljšuje, 
s tem  pa ne ščiti le naravnega 
okolja, am pak tudi zagotavlja pri
sotnost na teritoriju, kar je za vsa
ko manjšinsko narodno skupnost 
življenjskega pom ena.

Predstavitev dopolnjene 

»Vas, ljudje in čas«
V sredo, 13. t.m ., so v Prosvetnem 

dom u na O pčinah ob številni udelež
bi dom ačinov predstavili dopolnjeno 
izdajo knjige »Vas, ljudje in čas«, ki 
govori o zgodovini O pčin. Knjiga je 
prvič izšla točno pred 20 leti, zlasti 
po zaslugi pok. Angela Vremca in 
drugih, danes povečini že pokojnih 
uglednih vaščanov (om enim o naj 
npr. samo prof. Ivana Sosiča). Dalj 
časa so pobudnik in sotrudniki zbirali 
najrazličnejše gradivo, brskali so po 
arhivih, spraševali starejše domačine 
o običajih, ki so skoraj šli v pozabo 
itd. Rezultat tega dela je bila knjiga, 
ki podaja živahen zgodovinski oris 
vasi na robu kraške p lanote nad 
Trstom. V poštev so avtorji vzeli prav 
vsako področje vaškega življenja: ta
ko najdem o v knjigi vrsto podatkov 
o običajih pri verskih praznikih, po
rokah, krstih, pogrebih, o verskem 
življenju, delovanju raznih društev in 
drug ih  ustanov skozi čas, seznam 
družinskih  nadim en, seznam  hišnih 
dvorišč oz. borjačev, seznam  župni
kov ter vaščanov, ki so bili na kakr
šenkoli način v prvi osebi vpleteni v 
zgodovinska dogajanja skozi čas. Se
veda ni izvzeta niti zgodovina gospo
darske dejavnosti na O pčinah, kate
re najvidnejše znamenje je gotovo Za
družna kraška banka. Podana je tudi 
vrsta najrazličnejših zanimivih in ne
navadnih ter večinoma duhovitih pri
petljajev oz. anekdot, katerih prota
gonisti so bili mnogi Openci, na kon
cu pa najdem o seznam openskih pre- E 
govorov in rekov v dom ačem  nare
čju. N ovo izdajo knjige sta omogoči
la knjižnica Pinko Tomažič in tovari
ši in društvo Tabor tud i s pomočjo 
priznanih zgodovinarjev, kot sta npr. 
prof. Samo Pahor (le-ta je sodeloval 
tud i pri prvi izdaji) in dr. Boris Gom 
bač. Delo vsebuje tudi krajše besedi
lo v italijanščini, da bi tudi italijanski 
bralec dobil informacije o zgodovini 
naših krajev, do katerih drugače ne 
bi imel dostopa. Cena knjige je 30.000 
lir.

Na predstavitvenem  večeru je šte
vilnemu občinstvu spregovorila Stan
ka Hrovatin, ki se je spom nila zaslug 
pobudnikov prve izdaje knjige, zla
sti Angela Vremca. Podčrtala je po
m em bnost takih pobud, ki prispeva
jo k tem u, da naša preteklost in živ
ljenje naših prednikov ne gresta v po
zabo. Sicer knjižnica Pinko Tomažič 
in tovariši vabi tudi mlajše sodelavce 
pri iskanju dodatnega gradiva o zgo
dovini O pčin. Stekel je tud i prijeten 
in zabaven kulturni program, ki so ga 
oblikovali moški in ženski zbor Tabor 
pod  vodstvom  Sveta Grgiča ter reci
tatorji Daša Bolčina, Lilijana Berginc, 
D ragotin Danev, Drago G orup, Lidi
ja Sosič, Viktor Sosič, Arm ando Šker- 
lavaj in Rinaldo Vremec, ki so na d u 
hovit način podali nekaj utrinkov iz 
starih  časov na O pčinah. Ob tem  so i
si udeleženci večera lahko še zadnjič 
ogledali razstavo o openskem  jusu 
Človek in zemlja.

Gročana - praznik
in snujoči se kra
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A Im  številk Gor»Univerzitetni poletni teden 1995«

Goriški m uzej v gradu Kromberk 
)e izdal novo, dvojno številko Gori
škega letnika, ki je zbornik oziroma 
redna publikacija om enjene ustano
ve. Uredniški odbor, ki ga vodi zgo
dovinar dr. Branko M arušič, v njem 
Pa je tudi dr. Marija Češčut iz Go
dce, v novi številki napoveduje raz- 
ne sprem em be ozirom a preureditev  
Goriškega letnika. O m enjena publi
kacija naj bi v prihodnje zlasti redno 
shajala, pri čem er se bo Goriški let
nik organizacijsko povezal ali nem ara 
celo združil z u redništvom  zbornika 
Studi Goriziani, ki ga izdaja Držav
na knjižnica v Gorici. Tudi ta nam 
reč obravnava dom oznansko pro
blematiko historične dežele Goriške. 
^  Goriškem  m uzeju so prepričani,

Klub prijateljstva vabi v so
boto, 7. oktobra, na izlet na za
nimivo razgledno točko Zaplaz 
na Dolenjskem s starodavno le
po rom arsko cerkvijo, v vas 
Čatež, o katerem  piše že Fran 
Levstik v »Popotovanju iz Liti
je do Čateža«, na Kurešček, 
odkoder je lep razgled čez Lju
bljansko barje do slovenske 
prestolnice Ljubljane. Vpisova
nje z navodili v trgovini Fortu- 
nato v Trstu, ul. Paganini 2. do 
3. oktobra.

da bodo v pripravah za praznova
nje 1000-letnice prve pisne om em be 
Gorice in Goriške tako obnovljeni 
Goriški letnik lahko še bolj približa
li bralcem, m ednarodni značaj in po
vezava z om enjeno sorodno italijan- 
sko publikacijo pa ga bosta tesneje 
umestila m ed strokovno in znan
stveno publicistiko obeh sosednjih 
narodov in držav. Nova dvojna šte
vilka G oriškega letnika sledi dve- 
n»a tem atskim a zbornikom a, ki sta 
bila posvečena prim orskem u pesni
ku, pisatelju, prevajalcu, literarne
mu zgodovinarju in učitelju dr. Joži 
Lovrenčiču, ter skladatelju, duhovni
ku in narodnem u delavcu Vinku Vo
dopivcu.

Po prvotni zamisli so novo dvoj
no številko publikacije Goriškega m u
zeja želeli nam eniti prim orskem u in 
slovenskem u pesniku Sim onu G re
gorčiču, ob 150-letnici njegovega roj
stva. To pa se je posrečilo le delno, 
saj sta Gregorčičevo življenje in delo 
tako temeljito raziskani, da u redni
štvo ni našlo novih preučevalcev in 
novih izvirnih prispevkov. Pesniko
vi jubilejni obletnici sta posvečeni le 
dve objavi. Janez Dolenc iz Tolmina 
je napisal članek o vojaških motivih 
oziroma vojaških pesm ih pri Simonu 
Gregorčiču. Dr. Branko Marušič pa je 
prispeval članek o zgodovinarju Josi
pu  Baliču, pesnikovem  sodobniku in 
sorodniku.

V novi dvojni številki Goriškega 
letnika je nadalje prvič objavljeno gra
divo s sim pozija o krščanskosocial
nem  gibanju na Primorskem, ki je bilo 
na Sveti gori in je zelo pom em bno za 
našo zgodovino. Sledijo prispevki, ki 
predstavljajo območje, kjer deluje 
Goriški m uzej. Med njim i gre pose
bej om eniti zaključek članka o skla
datelju Ivanu Laharnarju, ki ga je na
pisala Iris Podgornik, nadalje prispe
vek o gradu Lože pri Vipavi avtorice 
H elene Seražin, članek o duhovniku 
in javnem  delavcu Virgilu Ščeku, ki 
ga je napisal časnikar M arko Tavčar, 
ter članek o krščanskosocialnem  gi
banju pri Furlanih, ki ga je napisal ita
lijanski raziskovalec Ferruccio Tassin. 
Objavljen je v italijanščini, njegov 
povzetek pa je v slovenskem  jeziku, 
s čimer uredništvo že v tej številki 
uveljavlja m ednarodni značaj publi
kacije. Zanimiv in aktualen je tudi se
stavek Vojka Pavlina iz Kromberka o 
prebivalstvu solkanske župnije v le
tih 1835-1864. Daljšim člankom sledijo 
zapiski in poročila. Avtorji slednjih so 
Pavel Krajnik, frančiškanski pater s 
Svete gore, profesor Tomaž Simčič iz 
Trsta in Edo Kozorog, gozdarski in
ženir iz Tolmina. V rubriki Ocene in 
poročila pa je kot avtor zastopan le 
M arko Vuk, višji kustos Goriškega 
muzeja. Ocenjuje zbornike Studi Go
riziani, ki jih izdaja D ržavna knjižni
ca v Gorici ter so izšli v letih 1988-91.

M .D.

Vreme nam  že od začetka septem 
bra naznanja, da je poletja konec in 
tako tud i poletnih počitnic. In čeprav 
sta to dejstvo začetek pouka in po
vratek na službena m esta dokončno 
potrdila, nas bo tale članek še za tre
nu tek  popeljal nazaj, v zadnji teden 
avgusta, ko je bil v Dolenjskih topli
cah res izjem en počitniški teden.

Govorim o »Univerzitetnem polet
nem  tednu  1995«, ki sem  se ga tu 
di sama udeležila. Tako im enovane 
Sum m er w eeks prireja vsako leto v 
drugi državi organizacija IMCS (Inter
national M ovem ent of Catholic Stu- 
dents) — IYCS (International Young 
Catholic Students), ki ima svoj sedež 
v Bruslju in ki združuje organizacije 
katoliških študentov  iz vse Evrope. 
Za tehnični del organizacije seminarja 
poskrbi študentovska organizacija iz 
države gostiteljice (letos sta to bili 
Združenje katoliških študentov  in 
Skupnost katoliške m ladine iz Slove
nije), temo pa izbere vodstvo Evrop
ske koordinacije, ki s pomočjo anima
torjev iz različnih dežel poskrbi tudi 
za vsebinski del program a.

Tema letošnjega Sum m er vveeka, 
ki je potekal od 19. do 30. avgusta, je 
sledila geslu »No work? There are lots 
of things to do!«. Pogovarjali smo se 
torej o pekočem problem u brezposel
nosti. Mladi sm o predstavili situaci
jo v različnih državah, ki smo jih za
stopali, pripravili smo plakate na to 
temo, se pogovarjali o vzrokih in po
sledicah brezposelnosti, iskali možnih 
rešitev itd. Zelo dobro sm o se sezna
nili predvsem  s situacijo v Sloveniji, 
saj so nam  prireditelji pripravili spre
jem na M inistrstvu za delo, socialo in 
družino, izvedli pa smo tudi m ajhno 
anketo na tem o brezposelnosti po 
ljubljanskih ulicah.

Poleg tega so nam  prireditelji p ri
pravili vrsto kulturnih  in družabnih 
točk: ekskurzije po Ljubljani, po Do
lenjski in Gorenjski, koncert vokalne 
skupine, družabne večere, kjer je vsa
ka delegacija predstavila svojo drža
vo, kjer sm o imeli ples in družabne 
igre, olged filma itd.

Udeleženci smo se m ed seboj do
bro spoznali, saj je bilo priložnosti za 
osebni pogovor kar veliko, zabave je 
bilo na pretek ob vsaki priložnosti, ta
ko da je bilo vzdušje m ed 21 udele
ženci SW res izvrstno in ga ni moglo 
pokvariti niti kislo vrem e. SVV se je 
udeležilo 6 m ladih iz Belgije, 4 Kata
lonci, 3 Švicarke, 3 Slovenke, 2 Por
tugalca, 1 N em ka, 1 M altežan, sama 
pa sem m orala včasih tud i predstav
ljati Italijo, čeprav sem se čutila del 
slovenske delegacije.

Vedeli smo, da ne bo mogoče re
šiti problem a brezposelnosti na tem 
poletnem  tednu . Pa vendar imam 
vtis, da je bila taka izm enjava podat
kov, m nenj in  izkušenj zelo pozitiv
na in konstruktivna pri graditvi zave
sti o tem, kar nas čaka, ko bom o za
ključili študij in o tem, kateri so možni 
izhodi iz krize. Največji uspeh tega 
srečanja pa je bil nedvom no ta, da so 
se v teh dvanajstih  dneh  druženja 
oblikovala nova m ednarodna prija
teljstva, ki so m orda tud i m ajhen pri
spevek za mirnejši jutri.

Breda Susič
* * *

Deželna vlada Furlanije Julijske 
krajine je zašla v hudo krizo. Zaradi 
spornega sporazuma med družbo Au- 
tovie Venete in neko britansko druž
bo bo predsednica deželne vlade mo
rala po vsej verjetnosti odstopiti, kaj
ti njen odbor nima več večine v dežel
nem svetu.

Literarni natečaj »MLADIKE«
1. Revija M ladika razpisuje XXIV. nagradni literarni natečaj za izvirno 

še neobjavljeno črtico, novelo ali ciklus pesm i.
2. Rokopise je treba poslati v dveh čitljivo pretipkanih izvodih (format 

A4) na naslov MLADIKA, ulica Donizetti 3, 34133 TRST, do 31. d e
cembra 1995. Rokopisi m orajo biti oprem ljeni sam o z geslom ali ši
fro. Točni podatki o avtorju in naslov naj bodo v zaprti kuverti, 
oprem ljeni z istim geslom  ali šifro. Teksti v prozi naj ne presegajo 
deset tipkanih  strani, ciklusi poezije pa naj predstavljajo sam o iz
bor najboljših pesm i (največ deset).

3. Ocenjevalno komisijo sestavljajo: univ. profesor in kritik Martin Jev- 
nikar, pisatelj Alojz Rebula, prevajalki in kritičarki prof. Diomira 
Fabjan-Bajc in prof. Ester Sferco ter odgovorni urednik  revije Marij 
Maver. M nenje komisije je dokončno.

4. Na razpolago so sledeče nagrade:
za črtico ali novelo: za pesem  ali ciklus pesmi:
prva nagrada 400.000 lir prva nagrada 200.000 lir
druga nagrada 300.000 lir d ruga nagrada 150.000 lir
tretja nagrada 200.000 lir tretja nagrada 100.000 lir

5. Izid natečaja, ki je odprt vsem, ne glede na bivališče, bo razglašen 
ob slovenskem kulturnem  prazniku — Prešernovem  dnevu — na jav
ni prireditvi in  po  časopisju. Vsi teksti ostanejo v lasti Mladike. N a
grajena dela bodo objavljena v letniku 1996. Objavljena bodo lahko 
tudi nenagrajena dela, za katera bo komisija m nenja, da so prim er
na za objavo.
Rokopise je treba poslati do 31. decem bra letos!
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52. beneški filmski festival m

Apollo 13 (Ron Hoivard)

52. beneška razstava filma je ob 
delih tekmovalnega sporeda prikazala 
še m arsikakšen zanim iv naslov. V 
nočni vitrini, ki je bila posvečena 
špektakelskim  produkcijam , so bile, 
kot vsako leto, v ospred ju  am eriške 
uspešnice. Kevin C ostner je pripeljal 
na Lido svoj megalomanski znanstve
nofantastični um otvor VVatervvorld, 
kolosal, ki s svojim preko 100-mili- 
jardnim  budžetom  velja za eno naj
dražjih produkcij in ki ga te dni vrti
jo po vseh italijanskih dvoranah. Ve
čni junak C ostner (Robin Hood, N e
dotakljivi, JFK) se spoprijem a v raz
dejani postatom ski bodočnosti z obi
čajnimi sovražniki, ki imajo tokrat 
plavuti in škrge. Vesoljski triler Apol
lo 13 režiserja Rona Hovvarda nape
to opisuje neuspelo am eriško misijo 
na Luno, ki je na tem, da se sprevrže 
v tragedijo. V pravi izložbi posebnih 
efektov igra levji delež trenutni holly- 
vvoodski zvezdnik Tom H ancks (Phi
ladelphia, Forrest Gump). M rka in 
grozeča scenografija sodobnosti, ki se 
je preoblekla v fantastiko in tehnolo
gijo bodočnosti, je prišla do izraza v 
delih Španca Alexa de la Iglesia in 
Američanke K athryn Bigelow. Prvi z 
Dnevom beštije ponuja nasilno, a tu 
di zabavno in ritm irano alegorijo, ki 
še enkrat obračuna s tradicionalnim  
španskim  versko nastrojenim  m ora
lizmom. Teolog razkrije v Janezovi 
Apokalipsi prerokbo o p rihodu  A n
tikrista, zato se vam  žrtvuje in se pre
da pokvarjenem u življenju, da bi sre
čal H udiča. Bigelovvin film Strange 
Days pa je neobičajna krim inalka, 
zm es m ladinske trde glasbe in paci
fističnega pam fleta, ki se dogaja 31. 
decem bra 1999 v Los A ngelesu. M e
tropolitansko sm odnišnico pretresa 
nevarnost črnskega upora in bivši po
licaj, ki prekupčuje z disketam i, za 
doživljanja p repovedane izkušnje 
»virtualne resničnosti«, se znajde sre
di nevarne krvave mahinacije.

Filmski festivali so se povečini ta
ko rekoč institucionalizirali, da ob naj
novejših produkcijah ponujajo tudi 
zgodovinske poglede ali retrospekti
ve najrezličnejših avtorjev, kinem ato

grafij, obdobij ali filmskih zvrsti. Be
neška »mostra« si je letos, za stolet
nico filma, omislila še kar izviren iz
bor, naslovljen Stoletje, ki je vidno. 
S tem  je hotela poistovetiti okrogli ju
bilej filmske um etnosti in izraznosti 
z našim  stoletjem  in pokazati na 
edinstveno m ožnost, ki jo je imelo 
XX. stoletje, da je bilo lahko posneto 
in da je torej »vidno« preko filma, 
m edtem  ko so bile pretekle dobe lah
ko upodobljene le z drugim i, »manj 
popolnimi« izraznim i sredstvi.

Ne glede na p redrznost takega 
vrednotenja, poglejmo, kateri naslo
vi naj bi najbolje označevali »vidnost« 
stoletja. Iz praktičnosti, m enim o, so 
bili izbrani le evropski vzorci, na os
novi njihove dokum entarne, zgo
dovinske ali sociološke povednosti; 
npr. črnobela nem a priredba Dosto- 
jevskovega Zločina in kazni Raskolni- 
kov (1923), ki jo je realiziral predstav
nik nem škega ekspresionizma Robert 
Wiene; Potovanje v Kongo (1926), ek
sotična reportaža francoskih režiser
ja Marca Allegreta in pisatelja A ndre
ja Gidea. Veliki nizozem ski doku- 
mentarist in popotovalec Joris Ivens je 
z Zuidersee (1931) in Nieuvve Gron- 
den (Nove zemlje, 1934) posnel orja
ško zajezitev m orja in  pridobitev og
rom nih kopenskih površin  na Nizo
zem skem , eno pravih čudes tega sto
letja Od velikega Luchina Viscontija 
so prikazali Senso (1954); gra za izre
den dokum ent in um etnino obenem, 
ki združuje intim o m elodram e in re
alizem rekonstrukcije važnega po
glavja italijanske zgodovine. Izbrali so 
tudi pretresljiv dokum ent o Holokav
stu Nuit et brouillard (Noč in megla, 
1955) Francoza Alaina Resnaisa.

M ed drugim i prim eri obujanja 
filmskega spom ina gre navesti celo
večerni dokum entarec Agnes Varda 
Vesolje Jacquesa Demyja, ki ga je 
francoska režiserka posvetila opusu 
moža filmarja Jacquesa Demyja: res 
dobra lekcija zgodovine filma! Drago
cen je bil pregled anim iranih sovjet
skih filmov, od konca 30. do 70. let, 
ki prikažejo v glavnem  poveličevanje 
dosežkov kom unizm a, vojne in po-

Waterworld (na sliki) Kevin Costner

vojne pam flete proti nacizm u, kapi
talizmu, im perializm u ipd. Grobo iz
risani liki in satirične abstraktne ale
gorije izhajajo iz figurativne tradicije 
raznih  avantgardnih  izm ov 30. let in 
čeravno dobesedno bombardirajo gle
dalca s propagandnim i parolami, do
segajo tud i nedvom en estetski uči
nek.

M ed vso to zaprašeno zgodovino 
vključimo še sodobni klic iz Bosne, 
kratkom etražec Ecce Homo režiserke 
Vesne Ljubič, ki je iz leta 1994, a se 
zaradi vrtoglavega vojnega dogaja
nja v BiH zdi p redpotopen . Režiser
ka uprizarja z lahno občutljivostjo 
protagoniste in žrtve sarajevske kata
strofe. M ed slepimi streli ostrostrel
cev, v v rstah  za vodo in kruh, ki jih 
zdesetkajo eksplozije, skozi pogreb
ne obrede raznih veroizpovedi, se na 
svežih gom ilah, spom ladi in pozimi 
vrstijo prebivalci fantom skega m esta 
— mrtvi in živi vseh narodnosti, ki jih 
družijo žalostinke in m olitve katoli
škega duhovnika, popa, m ujedzina 
ali rabina.

Festivalski katalog nas opozarja, 
da film ne bi bil mogoč brez pogum a 
in tveganja tistih, ki so prepeljali po 
sneto gradivo na razvijanje v Rim in 
spet v oblegano m esto. Ne bom  se 
spuščal v razm otrivanje o estetski in 
drugih vrednostih filma. Letos v Can
nesu so nagradili zadnji Kusturičin 
film, ki govori po svoje o jugoslovan
ski tragediji. Kusturica, Sarajevčan, ki 
je izbral pot eksila prej v Beograd in 
potem  v svet, kjer lahko realizira svo
je velike poetične produkcije, je baje 
dobitnik tudi Fellinijeve nagrade. Sa
lomonski Zahod pa je lani v Benetkah 
nagradil m akedonskega režiserja Mil
ka M ančevskega, ki obravnava precej 
različno isto temo.

Ne glede na različne poglede — ob 
vseh okrutnih posnetkih iz okrvavlje
nih krajev Bosne, ki nam  jih servira v 
realnem  času ob uri obeda televizija, 
občutimo vso neustreznost in neza
dostnost filmskega medija. Naj si bo, 
da film reagira prepozno ali ne dovolj 
učinkovito, naj si bo, da je za to kri
va obstoječa medijska strukturiranost 
ali sla po pridobivanju čimveč gledal
cev, njegova sporočilnost postaja ved
no bolj elitna. Presunljiva tem a Holo
kavsta iz Resnaisovega filma, danes 
še posebno aktualna, je bila uspešnica 
beneške M ostre, vendar jo je držav
na R A I3 pred  kratkim oddajala krep
ko po polnoči, ista usoda je doletela 
Lanzm annovo reportažo o preživelih 
iz taborišč Soah, prav tako prodorne 
tv beležke tržaškega režiserja Franca 
Giraldija o razkroju Jugoslavije.

Že prav, da obstajajo festivali in že 
prav, da njihovi obiskovalci (kot pod
pisani) lahko iz njih poročajo in opo
zarjajo bralce na najzanim ivejše nas
love; je pa prava škoda, da večina 
vrednih filmov ostane na festivalih in 
ne pride v obtok, saj tako kinodvora
ne kot televizija in videoteke nimajo, 
ali bolje, ne najdejo prostora zanje, 
češ da morajo zadovoljiti okus in po
trebe večine občinstva. To je utvara!

(Konec)

Francoski prevod 
Pahorjevega romana

Dne 18. t.m ., so v  Parizu predstavili 
francoski prevod romana Borisa Pahorja 
Spopad s pomladjo z naslovom Primes 
tempe s difficiles. Prevod je izšel pri založbi 
Phoebus kot knjiga leta oz. kot delo, ki naj
bolj dostojno proslavlja konec 2. svetov
ne vojne. Predstavitvenega večera, ki so 
ga priredile založba Sama, revija Telera- 
ma in znana knjižna veleblagovnica Fla- 
que, se je udeležil avtor sam, v  muzeju 
C luny pa je pisatelja predstavil glavni 
ugledni francoski kritik Jean Luc Touin.

Revija Telerama izhaja v Franciji v mi
lijonski nakladi, saj posreduje bralcem te
levizijske programe. Tokrat je posebno me
sto dodelila prav našemu pisatelju Bori
su Pahorju, ki ga primerja z italijanskim 
književnikom Primom Levijem in pa z 
Aleksandrom Solženicinom. Vsekakor mu 
posveča več prostora kot pa nemškemu No
belovcu Heinrichu Bollu, ki je prav v prej
šnjih dneh objavljal v Parizu. (Omenimo 
naj, da se je Boli v  času Kocbekove afere 
leta 1974, v katero sta bila vpletena Boris 
Pahor in A lojz Rebula, javno zavzel za 
Kocbeka). Revija omenja tudi fašistični te
ror s požigom Narodnega doma, spremem
bami priimkov in imen in z drugim ustra
hovanjem, ki ga je mladi Pahor doživel na 
lastni koži, ter vojno in Pahorjevo vlogo 
v osvobodilnem gibanju, zaradi katerega 
so ga nacisti zaprli v  taborišče Dachau.

»Sporne« Van Goghove risbe
Čeprav so jih strokovnjaki zavrnili 

kot nepristne, bodo šest risb, ki naj 
bi jih narisal Van Gogh in jih je itali
janski zbiratelj kupil za drobiž v neki 
starinarnici v Arlesu, ta mesec v Pa
rizu razstavili kot avtentična dela ve
likega slikarja.

»O čiten ponaredek« , so izjavili 
strokovnjaki am sterdam skega Van 
Goghovega m uzeja, ko je zgodba 
prišla na platno leta 1992. Pariški m u
zej Orsay, v katerem  so zbrana um et
niška dela iz 19. stoletja, je risbe ko
m entiral kot »otročje«.

Lastnik risb Francesco Plateroti pa 
misli drugače. V Van Goghovi kore
spondenci z njegovim bratom Theom 
je odkril več referenc na risbe in, kar 
je najpom em bnejše, na obraze um et
nikov, kot sta  slikar G auguin  in pes
nik Petrarca, ki naj bi jih Van Gogh 
skril za idilične scene.

Rentgentski žarki risb »Le Chate- 
au de Tarascon« in le Pont de Glei- 
zes so odkrili poteze Van G oghove
ga avtoportreta, ki so s prostim  oče
som skorajda nevidne.

Strokovnjaki iz pariškega policij
skega laboratorija so analizirali papir, 
na katerem  so bile risbe izdelane, in 
barve, ki so bile uporabljene. Tem e
ljito so preučili tudi snov in teme risb, 
uporabo perspektive in um etnikovo 
tehniko, ter na koncu izdali potrdilo 
o avtentičnosti risb.

Oborožen s tem  potrdilom, nam e
rava Plateroti z risbami obkrožiti svet. 
Povedal je, da ne ve, koliko so risbe 
vredne, ker niso naprodaj, da pa je 
njegova cena 50.000 francoskih fran
kov za dvotedensko razstavo.



21. septem bra 1995 NOVI LIST Stran 7

Končala se je jubilejna - deseta - 
mednarodna literarna prireditev »Vilenica«

V nedeljo, 10. septem bra 1995, se 
je zaključila največja m ednarodno u s
merjena literarna prireditev v Slove
niji. Poim enovana je po jami Vileni
ca pri Sežani, kjer so letos že desetič 
podelili literarno nagrado D ruštva 
slovenskih pisateljev za srednjeev
ropsko književnost. Do zdaj so to od
ličje m ed drugim  prejeli Peter Hand
ke, Milan Kundera, Libuše Moni- 
kova, Josip Osti. Letošnji dobitnik 
je nem ško pišoči švicarski prozaist 
Adolf Muschg, ki je denarni del na
grade v višini deset tisoč nem ških 
mark s plem enito potezo nam enil 
mladim bosanskim  beguncem  v Slo
veniji.

Adolf Muschg sodi ob Maxu Fri- 
schu in Friedrischu Diirrenmattu k
najpom em bnejšim  sodobnim  švicar
skim pisateljem .

Že dolgo vrsto let je profesor na 
različnih visokih šolah, v zadnjem  ča
su v Baslu in Ziirichu. N jegov opus 
obsega razne rom ane in novele, pa 
ludi eseje, radijske in televizijske igre 
ter esejistiko. Literarno oblikovani kri
minalni rom an »Albisserjev razlog« 
jo preveden v dvanajst jezikov. Po
sebno pozornost je vzbudil leta 1993 
z okrog tisoč strani obsegajočim zgo- 
dovinsko-mitološkim rom anom  »Rde
či vitez — Zgodba o Parsifalu«, ki je 
izšel pri založbi Suhrkam p v Frank
furtu na M aini. Zanj je leta 1934 roje
ni pisatelj prejel pom em bno Biichner- 
jevo nagrado za literaturo. Delo, ki ga 
Prevajajo v slovenščino, je pom em b
no iz več razlogov. Avtor je nam reč 
na prepričljiv način insceniral magi
čno literarno opero iz zgodovinskih 
m mitičnih tradicij, kot jih je v ospred
je postavil že okrog leta 1200 VVolfram 
von Eschenbach. Zaradi posebnega 
liričnega jezika in svojevrstnih besed
nih iger, ki obkrožajo v megle kelt
skih spevov o ljubezni in junaštvu 
°dete skoraj pozabljene zgodbe in do
godke, je v M uschgovem »Rdečem 
vitezu« celo neka zanim iva presežna 
vrednost, ki prestavlja staro m ito

logijo v naš čas in m u daje očarljiv 
zven.

Muschg je na srečanju Vilenica 
razvejano dogajanje večkrat oplem e
nitil s svojimi razpravljalskim i pose
gi. Govoril je na prim er o svoji dom o
vini Švici, ki da zavrača združitev z 
Evropo. Švicarska zveza ni narod, 
temveč povezava različnih jezikoslov
nih skupin ob skupnih nalogah, prav
zaprav m ajhna in vsaj prvotno dem o
kratična inačica m ultinacionalnega 
avtoritativnega Rajha — rimskega ce
sarstva, ki se m u je Švica uprla. Izra
zil je svojo nem oč ob vojni v Bosni in 
pomisleke ob oživljanju nacionaliz
mov, ki jih m oram o preseči.

Jedro literarne prireditve Vilenica 
je koreninilo v d ispu tu  — tokrat v iz
zivalnem prostoru  lokala Orient Ex- 
press v Divači. Uvodno misel na te
mo »Ali pisatelj potrebuje svet, ki nje
ga ne potrebuje« je pripravil Slovenec 
Lojze Kovačič, z bolj ali manj kriti
čnimi posegi o nujni vlogi pisatelja v 
današnji družbi pa je sodeloval še do
ber ducat referentov iz Slovenije in 
različnih evropskih in čezoceanskih 
držav.

Okrog trideset pesnikov različnih 
narodnosti je nastopilo na štirih lite
rarnih  branjih  v Lipici, Lokvi, v Šta
njelu in v jami Vilenica. V Štanjelu je 
žirija ocenila besedila nastopajočih in 
posebno priznanje — Kristal Vilenice 
95 — podelila leta 1963 rojeni poljski 
pesnici Marzanni Bogum ili Kielar.

M ednarodna literarna prireditev, 
ki jo v im enu Slovenskega pisatelj
skega društva vodi Veno Taufer, je 
že zdavnaj postala čez lep kos Krasa 
razpeti m oderni ritual poezije. Letos 
je ob prireditvi spet izšlo več knjig, 
katalog »Vilenica 95«, večjezična zbir
ka v Vilenici do zdaj sodelujočih slo
venskih avtorjev »Vilenica desetni
ca«, pa še srbskohrvaško-slovenska 
pesniška zbirka »Salomonov pečat« 
lanskoletnega nagrajenca Vilenice, 
bosanskega pesnika Josipa Ostija.

Lev Detela

Tržaška SKGZ 
o aktualnih vprašanjih

V ponedeljek, se je sestal odbor 
SKGZ za tržaško pokrajino in obrav
naval niz vprašanj, ki so v tem obdob
ju v središču pozornosti dogajanja na 
Tržaškem.

Vodstvo tržaške SKGZ je pozitiv
no ocenilo pobude, ob katerih se je 
pokazalo živahno delovanje članic 
SKGZ, m ed temi je bila še posebej iz
postavljena pozitivna ocena manife
stacij ob 50-letnici Zveze slovenskih 
kulturnih  društev, ki so potekale ob 
koncu prejšnjega tedna. O dbor SKGZ 
je obravnaval tudi proslavo bazoviških 
žrtev, ki se je v septem bru vsako leto 
udeležuje lepo število ljudi. Dejstvo, 
da je proslavljanje bazoviških žrtev z 
letošnjim  letom  prešlo v režijo NŠK, 
pa je priložnost, da se vsakoletne ma
nifestacije v Bazovici bolje koordini
rajo in tehnično izboljšajo.

Pokrajinski odbor je izrekel pozi
tivno oceno tud i o pobudah  tržaške 
občinske uprave, m ed katerim i vse
kakor izstopa odlok o postavitvi dvo
jezičnih krajevnih napisov v tržaški 
okolici. V razpravi je bilo podčrtano, 
naj občina z ukrepi v korist sloven
skega prebivalstva vsekakor nadalju
je, kajti odprta so še m noga druga 
vprašanja, v zvezi s katerim i se bodo 
predstavniki SKGZ v kratkem  sesta
li s tržaškim  županom .

Prav tako je bila na seji načrtova
na še vrsta srečanj z drugim i uprava
mi na Tržaškem  in v obm ejnem  pasu 
Slovenije.

Pozitivna ocena je bila izrečena tu 
di o nedavnem  gospodarskem  posve
tu  v Trstu, iz katerega je razbrati re
alne interese po povezovanju krajev
nih gospodarskih dejavnikov s Slove
nijo. Politične zapreke, ki se pojav
ljajo v italijansko-slovenskih odnosih, 
vsekakor škodijo razvojnim  m ožno
stim  gospodarskih sektorjev, kar je 
prišlo na posvetu jasno do izraza. Isto 
stališče je bilo podčrtano tud i na od
m evnem  srečanju obm ejnih sindika
tov na Škofijah, kjer so se upravitelji 
ter sindikalni predstavniki z obeh 
strani meje jasno zavzeli za intenziv
no povezovanje ter apelirali, naj se 
nesoglasja m ed Italijo in Slovenijo 
razrešijo.

»Zajamčimo prej 
enake pogoje...«
4llll D

N enadni izpad zunanje mini
strice nekateri povezujejo z zani
mivo razpravo, ki se je o italijan
ski zunanji politiki p red  kratkim 
vodila v uglednih dnevnikih. Ta
ko je rimski M essaggero pisal, da 
»se država, ki je na beraški palici 
(Italija, namreč, op. pisca) ne m o
re več pogajati o svoji usodi in 
mora svoj podrejeni položaj krat- 
komalo vzeti na znanje«. »Skuša
la bo kvečjem u iz dobrohotnega 
razumevanja vladajoče sile iztrga
ti obrobne prednosti, ki so posle
dica disciplinirane podrejenosti«. 
Takšnem u m odrovanju je skušal 
ugovarjati bivši zunanji m inister 
v Berlusconijevi vladi Martino. Ta 
je v m ilanskem  dnevniku Corrie- 
re della sera napisal, da Italija ni 
»na beraški palici, ker njena zu
nanja zadolžitev predstavlja zane
marljiv del notranjega bruto pro
izvoda«.

Z žuganjem  ZDA ni bilo torej 
nič. Ostale pa so pretnje majhni 
Sloveniji!

NOVICE

Predsednik republike Slovenije Mi
lan Kučan je bil pred dnevi na obisku 
na Južnem Tirolskem. Sestal se je s 
predsednikom bocenskega pokrajin
skega odbora Durnzvalderjem. Pogo
varjala sta se o sodelovanju med Juž
no Tirolsko in Slovenijo. Predmet po
zornosti je bila tudi problematika slo
venske narodne manjšine v Italiji.

ie ie ie

Delničarji Kmečke banke v Gori
ci, ki jo vodi že skoraj leto dni komi
sarska uprava, so na seji v nedeljo, 
10. t.m ., v Gorici poslušali poročilo 
predsednika posebnega odbora delni
čarjev odv. Petra Sanzina. Ta je pred
vsem naglasil, da bo treba glavnico 
banke zvišati in da je nujen vstop no
vega partnerja, a da obstajajo mož
nosti, da bo banka ostala v sloven
skih rokah. Komisarska uprava se bo 
baje zaključila v kratkem.

Anton Brecelj (12)

Spomini na boje ob Soči 1915-1918
Težko je bilo takrat življenje tud i nam , ki sm o ostali na ostanku nesrečne 

naše deželice in gledali že drugo leto srdito borbo v njenem  osrčju. Sprijazni
li smo se že kolikor toliko z neizogibnim i krutostm i vojske, z lakoto in kuga
mi, a bolelo nas je, da je ošabna vojaščina divjala m ed nam i kakor m ed pod
jarmljenimi sovražniki. Zdelo se nam  je, da poveljnik soške vojske, general 
Svetozar Boroevič, sočustvuje z nami. Tudi tedanji goriški okrajni glavar, ba
ron Baum, nam  je bil naklonjen, a kot državni uradnik je preveč poslušal ukaze 
Častnikov. Deželni odbor in deželni glavar pa, ki sta imela pravico in dolž
nost, da nas varujeta nepotrebnih  trdot in vojaških nasilnosti, sta se preselila 
že ob izbruhu italijanske vojske na Dunaj in nas prepustila nem ili usodi.

Že ob začetku svetovne vojske se je v Gorici uveljavila neka nova in tajna 
oblast, ki je preko vseh javnih oblasti (okrajnega glavarstva, policije in sodni- 
je) izvrševala nezaslišano strahovlado m ed nami. Italijane, dasi je bilo med 
njimi dosti znanih  »neodrešencev«, ki so očitno škilili v sosednje kraljestvo,

je ta vohunska svojat puščala bolj v m iru, tembolj pa se je znašala nad našimi 
ljudmi, ki jih je osumila, da so državi sovražni in nevarni, ter jih brez preis
kav in dokazov njihove krivde pošiljala v zapore ali v tuje kraje na prisilno 
bivanje. D ržavotvornost te tajne oblasti je bila razkrinkana km alu potem , ko 
je Rusija omagala. Takrat so očitno govorili, da treba peščico Slovencev iztre
biti ali pa preseliti kam  v upostošeno Galicijo ali Ukrajino, da ne bodo napoti 
nem škem u narodu, ki hoče in mora priti do Jadrana. Lepa prihodnost se nam  
je obetala!

Kmalu po padcu Gorice sem začutil tudi jaz moč in naklonjenost te tajne 
oblasti, ki nam  je sedla na tilnik. Načeloval ji je »izpostavljeni stotnik«, ki pa 
ni bil podrejen vojski ali poveljstvu generala Boroeviča, am pak neznano ko
m u in je zapovedoval orožnikom , pa tudi okrajnem u glavarstvu in sodniji. 
Le s težavo sem  še dobival pri njem  prehodnico za obiskovanje bolnikov po 
sosednjem  (vipavskem  ozirom a postojnskem ) okraju. Prej prijazni poveljnik 
velike vojne bolnice, ki je rad  sprejem al moje bolnike vanjo, mi je začel od
klanjati sprejem  tudi najnujnejših prim erov. Na postajnem  (etapnem ) povelj
stvu mi niso hoteli več dajati ne voza ne konja, da bi mogel v slabem  vrem e
nu k oddaljenim  bolnikom . Posebno se je znašal nad  menoj okrajni zdrav
nik, nadu t Nemec, ki mi je vedno skušal nagajati že p red  vojsko, m ed vojsko 
pa je kar pobesnel. Peklo ga je, da sem  vzgojil v dveh tečajih Rdečega križa
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Prejeli smo:

BRALCEM V VEDNOST
Eurosava iz Trsta drugi 
sponzor SZ

Košarkarska ekipa Jadran 95-96

O dbor ŠZ Jadran TKB sporo
ča, da so predstavniki društva v 
prejšnjih dneh  sklenili enoletno 
pogodbo s podjetjem  Eurosava iz 
Trsta, ki postane drugi sponzor 
združene ekipe. Na športn i opre
mi naših  košarkarjev bo tako ob 
glavnem  sponzorju  priso ten  tu 
di naziv slovenskega proizvajalca 
pnevm atike, firme Sava iz Kranja. 
Podjetje Eurosava je ekskluzivni 
d istributer za italijansko tržišče 
pnevm atike Sava in  je v zadnjem  
letu znatno  povišal svojo p roda
jo in p riso tnost na italijanskem  
trgu. G lede na dejstvo, da bo Ja
dran  gostoval v deželah sever
ne in srednje Italije, direkcija pod
jetja Eurosava ima za zanim ivo 
to reklam no pobudo, ki spada v 
sklop komercialne strategije pod
jetja sam ega za večje uveljavlja
nje proizvodov znam ke SAVA. 
O dbor združene ekipe si želi, da 
bi bilo sodelovanje s Savo večlet
no, vsekakor se zaveda, da je to 
odvisno od športnih uspehov, kar

pogojuje tud i učinkovitost rekla
m e same.

O dbor združene ekipe nadalje 
obvešča, da so še navoljo abon
maji za vse prvenstvene tekme, ki 
jih bo m oštvo odigralo na dom a
čih tleh v športni palači. Abonm a
je lahko dobite na sedežu Tržaške 
kreditne banke in vseh njenih po
družnicah ter na Proseku v Cvet
ličarni N adja. C ene so 300.000 za 
podporn i abonm a, 140.000 za ab
onm a, in 95.000 lir za mladinski 
abonm a.

O benem  odbor ŠZ Jadran TKB 
sporoča, da je m oral sprem eniti 
urnik dveh tekem, kjer bo istočas
no odigral pokalne oz. prvenstve
ne tekm e tržaški rokom etni klub 
Principe. Tekm a Jadran TKB — 
Scame Bergamo bo tako na spore
du  v soboto, 7. oktobra, ob 20.30 
nam esto v nedeljo, 8. oktobra. 
Tekma Jadran TKB — B. Posal Še
sto S. G iovanni, ki je bila p rvot
no na sporedu  1. novem bra ob 
17.30, bo istega dne ob 21. uri.

V zvezi s članki, ki so v zadnjih  
tedn ih  obravnavali problem  G lasbe
ne matice v Italiji, bi se radi tud i mi 
oglasili, v kolikor se v teh  člankih po 
gosto om enja naš glasbeni Center.

Slovenski center za glasbeno vzgo
jo Emil Komel v Gorici je bil vedno 
sam ostojna ustanova, ki se je preživ
ljala z lastnim i sredstv i in je temeljila 
na nehonoriranem  delu tistih  naših 
ku ltu rn ih  delavcev, ki jim je bilo de
lo za narod m oralna dolžnost. Samo 
s takim  delom  se je razvila in dose
gla pogoje, da je po  zakonu  postala 
ustanova, deležna javne podpore.

Z letom 1989 in slovensko pom lad
jo je postala aktualna tu d i reorgani
zacija slovenskih ustanov v Italiji v ta
ko im enovane skupne ustanove. Pri 
načrtovanju skupne glasbene šole se 
je zataknilo, ker je šola po svojih zna
čilnostih nekaj drugega, kot so gleda
lišče, knjižnica, raziskovalni inštitut. 
Sola je živ organizem , tesno povezan 
z okoljem, kjer deluje. O d vsega za
četka sm o bili prepričani, da take 
ustanove z vsem i oddelki, sekcijami 
in podsekcijami od Trsta do Gorice in 
Zabnic ne m oreta uspešno  voditi en 
sam  odbor in  en sam  ravnatelj.

Na pobudo  SKGZ in SSO smo šli 
v pogajanja, zavedajoč se, da je zd ru 
ževanje izvedljivo samo, če je vsaka 
stran  pripravljena na kom prom is. 
Novi statut naj bi predvideval eno de
želno ustanovo, to  je G lasbeno m ati
co s pokrajinskim i avtonom nim i šo
lami. V Gorici naj bi ta avtonom na šo
la postal SCGV Emil Komel. Ta sta
tu t se je rojeval štiri leta. Pripravljeni 
so bili različni prim erki, od dobesed
ne kopije starega sta tu ta  GM do zad
njega, v katerem  se sicer v prvem  čle
nu  deklarira pokrajinska avtonomija, 
vendar noben od ostalih členov ne za
gotavlja n jene uresničitve; (denarna 
sredstva naj bi se npr. delila ne sam o 
glede na število učencev, am pak tu 
di po  potrebi posam ezne šole — ve
m o pa, da so nekatere šole nenasitne 
in da so zato tud i stalno deficitne!). 
Ker se je sta tu t vse predolgo rojeval 
in ni dobil u strezne rešitve, sm o se v 
Gorici s predstavniki goriške šole GM 
dogovorili, da poskusim o združeva
ti goriški šoli. Ta pripravljalni odbor 
je deloval dve leti. U spelo m u je u re
diti skupni pouk in ustvariti kar spro
ščeno vzdušje. Problem e je skušal 
sproti reševati. Delali sm o po poslu
h u  in zdravi pam eti, ker se nismo mo
gli naslanjati na nobeno »magno char- 
to«, ker je ni bilo. V predstavnikih go
riške šole GM  sm o našli sogovorni
ke, nism o pa našli sodelavcev, zato 
je moral vse delo opravljati Center 
Emil Komel. Da bi vzpostavili večje 
sodelovanje, je Center Emil Komel še 
pred  začetkom  lanskega šolskega le
ta ponudil štiri delovna m esta gori- 
škim  uslužbencem  GM, kar pa je bi
lo zavrnjeno. N aša prizadevanja očit
no nekaterim  niso bila všeč, zato smo 
bili stalno na zatožni klopi (gl. npr.

seje GM v Trstu, na katerih  nikoli ni
smo bili deležni vzpodbudne besede. 
S sej smo se vračali z neprijetnim i ob
čutki, saj je bilo vzdušje vedno  nape
to, ledeno. N a njih se nikoli niso ob
ravnavali b istveni šolski problemi, 
am pak se je vse sukalo le okoli fi
nanc). Še januarja letos je razširjeni 
goriški pripravljalni odbor s predstav
niki goriške SKGZ in SSO sprejel od
ločitev, da se m aja istega leta izvede 
občni zbor in zato tudi pripravil pred
loge kandidatov za pluralistični odbor 
zd ružene šole. Ta odločitev je ostala 
le pobožna želja!

GM se je raje odločila, da spet oži
vi svojo šolo v Gorici, kar p a  jo po
stavlja pred  nove odgovornosti. Sicer 
ima GM vso pravico, da oživlja stare 
oddelke in odpira nove. V endar se 
sprašujem o — sprašujejo se tudi tisti, 
ki od zunaj spremljajo dogajanje v za
m ejstvu — kako zm ore GM v istem 
članku tožiti o deficitu in velikih fi
nančnih  problem ih in obenem  odpi
rati nove oddelke, ki zahtevajo dodat
ne finančne brem enitve, in kako m o
re to usklajevati z željami po združe
vanju. Kje je resnica? Kdo ima od te
ga korist? N aši otroci gotovo ne. 
V prašujem o se tudi, kako naj GM, ki 
v zadnjih letih ne zm ore rešiti niti hu 
dih problem ov v svoji centralni hiši 
(in to ne sam o finančnih!), obvladu
je ves deželni prostor!

C enter Emil Komel je že od vse
ga začetka podpiral prizadevanja za 
skupno glasbeno šolo na Goriškem in 
jih še vedno podpira. G lasbena m a
tica pa bi se končno m orala zavedati, 
da ima pri istih prizadevanjih  v C en
tru  Emil Komel enakopravnega part
nerja in zato ne gre, da bi ga kar 
»vsrkala« vase!

»Negativne izkušnje s Centrom  
Emil Komel v Gorici«, kot je zapisal 
Jože Koren v Prim orskem  dnevniku 
10.9.1995, niso v zgodovini tržaške 
GM in njenih stikih z goriško stvar
nostjo nič novega, saj se vlečejo že 
skozi celo stoletje in bi o njih znal 
marsikaj povedati tudi skladatelj Emil 
Komel.

Odbor SCGV Emil Komel
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Član f l iN ih  Združenje periodičnega 
311 dsk3 v Italiji

nad  osem deset učiteljic in m ladenk za pom ožne bolničarke, še bolj ga je žga
la sram ota, da sem  bil vedno  na svojem  in njegovem  m estu , ko se je on  stra
hopetno  izmikal, najbolj pa ga je jezilo, da ga niso klicali k bolnikom , ko sem 
imel jaz dela čez glavo. Z uradn im  sitnarjenjem  m i ni m ogel do živega, zato 
pa m e je povsod  črnil ko t nevarnega človeka.

Prvi »izpostavljeni stotnik«, m rk N em ec iz Češke, ki nas je strahoval nad 
dve leti, je bil izm enjan in na njegovo m esto je prišel častnik z nem škim  pri
imkom , a se vedel kot Slovenec. Navezal je d ružabne stike z dom ačini, ki 
so ga začeli hvaliti kot sočutnega in dobrohotnega častnika. Jaz sem  se ga bal 
in ogibal, dasi mi ni delal ovir pri po tn ih  dovoljenjih.

Ko sem  se nekoč vrnil iz Ljubljane, m e je dal »izpostavljeni stotnik« po 
klicati k sebi. Očital mi je, da sem  zlorabil njegovo dobroto, češ da sem  pod 
pretvezo, da spravim  otroka v šolo, imel ne vem  koliko sestankov z nevarni
mi rovarji, s Krekom  in drugim i tovariši, ki so vsi tik p red  zaporom  ali prisil
nim  odgonom .

Ugovarjal sem  m u in vpraševal, od  kdaj n im am  več pravice, obiskovati 
svoje stare prijatelje in jim  potožiti krivice, ki jih trp im o Slovenci v vojnem  
ozem lju od neke tajne združbe, ki je bolj p ro tidržavna, kakor sm o mi, ki ho 
čem o ostati na svoji zemlji drugim  enakovredni državljani.

»Tudi vaša m era je že zvrhana,« je rekel stotnik, stopil k velikem u p re
dalniku in potegnil iz njega debel šop spisov. »Glejte, koliko gradiva se je 
nabralo zoper vas!«

(Dalje)


